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ОДЕСА ВИКОНУВАЛА РОЛЬ БЛАЗНЯ ПРИ ІМПЕРІЇ
ІНТЕРВ'Ю ІЗ ПИСЬМЕННИЦЕЮ МАРІЄЮ ҐАЛІНОЮ

Ви навчалися в Одесі 
перед тим, як поїхати до 
росії, розкажіть, яким ви 
пам'ятаєте місто? 

Це, мабуть, буде трошки 
неприємно зараз для оде-
ситів чути, але вона була 
дуже москвоцентрична. 
Якщо ти не мав успіху тут, 
то їхав до Києва. Але якщо 
ти був літератор, то тобі 
було потрібно виїхати або 
до Москви чи Нью-Йорку. 

Чи була Одеса окре-
мим заповідником? Я не 
певна. Одеса виконувала 
роль блазня при імперії. 
Завжди хохмила. Тут була 
індустрія гумору, яка роз-
рахована на саме оде-
ситів. Перші гуморини - це 
був жах. Все було дуже, як 
на мене, тупо. І я ці гумо-
рини, щиро кажучи, не-
навиділа. І той одеський 
гумор я теж ненавиділа. 
Він був розрахований біль-
ше на приїжджих. А хто 
приїжджав до Одеси? Мо-
сквичі, росіяни. Привозили 
дітей, онуків. Завжди тут 
були якісь одеські родичі. 
Рибочка, Привоз, як тут до-
бре і тепло. Авжеж тепло, 
бо вони приїжджали влітку. 
Вся ностальгія будувалася 
на тих візитах до родичів, і 
додому.

Приїжджала київська по-
етеса Світлана Поваляєва 
і виступала у Художньому 
музеї. Вона казала, що 
коли приїжджала до війни, 
то її завжди питали звідки 
вона, бо розмовляла укра-
їнською. Зараз, якщо ти 
розмовляєш українською 

в Одесі, тебе ніхто не пи-
тає, звідки ти приїхала. Ти 
просто розмовляєш укра-
їнською. І я вважаю, що 
насправді, якщо говорити 
дуже жорстоко, то стара 
генерація, яка пам'ятає 
Одесу, як якесь окреме мі-
сто, одеські традиції і Жва-
нецький, вони вимирають. 
А якщо вони вимирають, то 
вже не мають ніякого впли-
ву на культурну ситуацію. 
То така бульбашка. 

Я читала їх в інтернеті, 
кажуть, що втрачає мі-
сто своє лице. Не втра-
чає, просто змінюється. 
Це нормально, життя йде. 
Все має змінюватися. І 
зараз молодих людей не 
цікавить, хто такий Жва-
нецький. Вони не пам'я-
тають ось цих радянських 
реалій. Про що там? Що 
там смішного взагалі? 
Чому він популярний? Вони 
не оперують радянськими 
фільмами, які були культо-
ві, і цими цитатами. Це все 
цілком природна зміна і 
нічого тут жахливого нема.

Всі кажуть, що російська 
культура винна. Російська 
культура і її вплив дуже пе-
реоцінюється. Ніхто з росі-
ян не прокидається з томи-
ком Пушкіна на подушці. 
Ніхто з росіян не починає 
свій ранок з Чайковського. 
Вони починають свій ранок 
з того, що і всі, із серіалів. 
Російська культура немає 
ніякого впливу насправді. 
Ті люди, які сюди прийшли, 
вони, мабуть, жодної книж-
ки в своєму житті не про-
читали. Тобто вона не має 

ніякого значення. Я би не 
стала з нею боротися, а 
просто би її ігнорувала. 
Вона піде сама. З тими 
генераціями, які пам'ята-
ють спільний простір, вона 
піде. Зараз в нас є своя 
культура, відкритий світ і ми 
можемо брати все, що за-
бажаємо з інших культур. 

Як у культурному та со-
ціальному полі реагували 
на початок російсько- 
української війни у 2014 
році?  

В росії ще після 2005 
року почались окремі про-
грами, які мали інформа-
ційні вкиди робити, що тут 
нацисти, і все таке. Одна 
з програм "Трешова фан-
тастика". Одне з видав-
ництв, яке це видавало, - 
"Яуза", що почала випу-
скати після 2005 року, а 
не 2014. Серія, яка звалась 
"Зламаний Тризубець". Там 
на Донбасі повстали шах-
тарі, там знаходиться НАТО 
і щось хоче зробити, а ро-
сія прийшла на допомогу.  
І це була серія - не окрема 
книжка. 

Я робила доповіді на між-
народних конференціях. Я 
дуже хотіла, щоб люди ро-
зуміли із всього світу, що 
це таке. І вони дивилися на 
ці обкладинки, говорили: 
"Ой, як смішно, які смішні 
обкладинки". Але я розу-
міла, що це не смішні об-
кладинки - це програма,  
промивка мозку людей. Я 
дивлюся, як вони поступово 
кажуть, що ворог – це ан-
глосакси, Британія, Штати. 

І це було після 2005 року. 
Тому те, що було після 
2015 року, багато людей 
не прийняли. Інтелектуали 
переважно. 

Але я сама знала інте-
лектуалів, які повірили в 
ту пропаганду. І робити 
тут вже нічого. Я вважала, 
що в мене місія казати, 
що нічого тут жахливого 
немає, ніяких нацистів - я 
перекладаю українських 
поетів, ось розповідаю про 
українську культуру, дивіть-
ся, вона ж така цікава. Ні, 
нічого не допомагало. При 
цьому до 2020 року багато 
народу, російських пое-
тів та письменників, їздило 
на Львівський форум ви-
давців. Ну, що казати? Для 
мене те, що війна почала-
ся, і те, як вона почалася, 
- це якесь дуже архаїчне, 
я би сказала, якесь боже-
вілля, тому що росія була 
багатою країною. Те, що 
вона могла купити тут, - 
вже купила, навіщо воюва-
ти? А що ми маємо? Ми 
маємо державну маши-
ну, яка збожеволіла. І нам 
щось треба із цим робити, 
якось протистояти. І пропа-
ганді треба протистояти, 
бо вона дуже ефективна, 
злісна. І працююча.

 На початку вторгнення, 
ми всі намагалися пояс-
нити росіянам, що відбу-
вається, і вели розмови із 
рідними там. Чи був у вас 
той самий дзвінок із тією 
стороною? 

Розумієте, я людина ау-
тична, і я взагалі віддаю пе-
ревагу нікому не телефо-
нувати, тому що не люблю 
саме цей засіб зв'язку. Я 
переписуюсь, листуюся. 
Ну і я переписувалася з 
людьми, а що вони мо-
жуть казати? Ну, тримай-
ся! Вони питали, як я, чи 
ще жива. Це смішно було, 
вони напевно думали, що 
мене вб'ють і не встигну 
дати якісь коментарі BBC. 

І я почала писати пости 
щоранку, що все гаразд, я 
жива, була тривога, приліт 
чи навпаки, все спокійно. 
Я почала, по-перше, це 
писати російською саме 
для своїх російських друзів, 
щоб вони не турбували-
ся. А потім думаю, а чого 

я взагалі це пишу росій-
ською? Хай вчать. В мене 
українська не рідна, ав-
жеж я її вчила в школі, але, 
гадаю, що саме україн-
ську я погано вчила. Я по-
чала тренуватися і кожного 
ранку почала писати ко-
ротенький звіт, як пройшов 
день чи якісь думки, просто 
так, на кшталт щоденника. 
І це переросло в певний 
проєкт. Коли війна закін-
читься і все буде гаразд, то 
закінчиться, мабуть, і цей 
проєкт. 

Ви назвали себе україн-
ською людиною, яка жила 
в росії? З яких причини 
себе так відчуваєте? 

Щиро кажучи, якщо я чую 
українську мову чи україн-
ські пісні, то в мене відчут-
тя, що я нарешті вдома. 
Це, мабуть, дуже важливо. 
Насправді, якщо навіть я 
не розмовляю побутовою 
українською, для мене 
дуже важливо, щоб вона 
звучала в мене десь навко-
ло. Все ж таки мова - це 
дуже важливо. 

Українська не була ін-
струментом пропаганди, 
російська - була. Вона 
виконувала роль інстру-
менту пропаганди завж-
ди. А українська - ні, була 
просто літературою. Коли 
ти бачиш вивіски україн-
ською мовою, чуєш пісні 
українською мовою, вона 
дуже відрізняється від ро-
сійської, яка, насправді, 
попсова культура і дуже 
агресивна по звуку, месе-
джу, напору.  Не знаю як 
сказати, українська завж-
ди була рівнем вища. Мені 
дуже приємно, коли вона 
навколо. 

Переглянути повне ін- 
терв'ю з пані Марією, а та-
кож іншими українцями та 
українками, які змінюють 
країну на краще, можна 
на каналі:

Марія Ґаліна - письменниця, поетка, перекладачка, лауреатка літературних премій, мешкала як в Одесі, так і в росії. Напередодні вторгнення 
вона з чоловіком вирішила повернутися жити в Україну, бо відчувала велику війну. Зараз вона працює культурною оглядачкою та пише 
українською, досі стоїть на сітках, бачила росію зсередини і розповіла про цей досвід життя в агресії та пропаганді. Пропонуємо вашій увазі 
чергове інтерв'ю про Одесу в радянські часи, ностальгію старшого покоління, ігнорування російської культури та нову культуру.
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ГЛИБОКОВОДНИЙ ВИПУСК: 
ЦІНА ДОВГОТРИВАЛОГО ПРОЄКТУ

ДОВГОГРАЮЧИЙ ПРОЄКТ

" В Одеській затоці 
завершується реалі-

зація унікального проєкту 
- система відводу стічних 
вод "Глибоководний ви-
пуск". Проєкт кардиналь-
но змінить екологічну ситу-
ацію в регіоні. Неочищені 
стоки більше не будуть ски-
дати в Чорне море, зникне 
загроза прориву дамби 
Хаджибейського лиману. 
Ця проблема була в по-
рядку денному ще з часів 
радянського союзу. Але 
вирішити її змогли тільки за-
раз", - таке відео випустила 
компанія "Інкор груп" про 
проєкт "Глибоководний ви-
пуск", який вона реалізо-
вувала протягом декількох 
років.

Проєкт розпочали в 2010 
році. Через рік керівник 
проєкта, місцевий екс-
депутат Руслан Тарпан 
звітував, що наприкінці ли-
стопада 2011 року в Оде-
сі вже планують ввести в 
експлуатацію унікальний 
проєкт відводу стічних вод. 
В жовтні 2011 року начебто 
вже був завершений най-
складніший етап гідротех-
нічних робіт. Вартість про-
єкта на той час складала 
585 млн грн, які виділяли з 
держбюджету. 

В 2016 році Руслан Тар-
пан визнав готовність про-
єкту лише на 90%. На той 
час проєкт неодноразо-
во опинявся в епіцентрі 
гучних корупційних скан-
далів. А сам Тарпан да-
вав вищезгадане інтерв'ю 
після тривалої відсутності 
в Україні, що, можливо, 
було пов'язано із розсліду-
ванням правоохоронців.

Так, взимку 2012 року 
проєкт "Глибоководний 
випуск" розкритикував то-
дішній президент України, 
який після Революції Гідно-
сті втік до рф: "Майже 600 
мільйонів "вбухали" в цей 
проєкт. Без розуму, без 
голови, й зараз додатко-
ві кошти потрібні для того, 
щоб виправити цю помил-
ку. Ми це виправимо". 

На той час (2012 рік) в 
Одеській області працю-
вала комісія головного 
контрольного управління 
Адміністрації Президен-
та. Під ревізією опинився 

і глибоководний випуск. 
Начебто тоді щодо мож-
ливої розтрати бюджетних 
коштів правоохоронці від-
крили провадження. Сума 
оборудки 45 млн грн. Про-
те через декілька місяців 
стало відомо про закриття 
провадження. Причини не 
пояснили. При цьому про-
єкт у експлуатацію тоді так 
і не ввели.

ГУЧНІ ПІДОЗРИ,  
СУДОВЕ ФІАСКО

В 2017 році стало відомо, 
що після Революції Гідності 
розслідування поновили. 
Підозри отримали поса-
довці. За інформацією 
прокуратури, при будівни-
цтві глибоководного випус-
ку група осіб могла заво-
лодіти 200 млн бюджетних 
грн. У червні 2017 року 
підозру вручили п'ятьом. 

Відстань між підозрами 
й судом склала два роки. 
Справу до суду передали 
лише в 2019 році і до суду 
дійшли лише сім осіб. Се-
ред них колишній дирек-
тор управління капіталь-
ного будівництва Одеської 
ОДА Ігор Полуденко, де-
путат Одеської обласної 
ради, директор компанії 
Білд-про, яка розробляла 
проєкт, Вадим Теплиць-
кий і низка співробітників 
компанії Ремерцентр, що 
будувала глибоководний 
випуск. Обвинувачення по-
лягало у викритті завищен-
ня цін на труби та роботи 
та завищення обсягів робіт 
при реалізації проєкту.

29 грудня 2023 року коле-
гія суддів на чолі з Сергієм 
Кічмаренком виправдала 
всіх обвинувачених. Серед 
аргументів суду зазначе-
ний той факт, що об'єкт, 
за розпорядженням голови 
Одеської ОВА від 5 берез-
ня 2022 року (на той час 
це був Максим Марчен-
ко), вже використовується. 
Наразі справу розглядає 
апеляція.

Варто зазначити, що на 
СБО Північна не підтверди-
ли, що скидають стоки че-
рез глибоководний випуск. 
Із червня 2023 року для цих 
цілей використовують, як і 
раніше, Хаджибейський 
лиман.   

Цікаво, що в рамках 
цього розслідування була 
ще одна обвинувачена - 
Валентина Дацюк, яка 
наразі обіймає посаду 
в.о. заступниці директора 
департаменту екології та 
розвитку рекреаційних зон 
Одеської міської ради. Але 
її звільнили від кримінальної 
відповідальності через тер-
міни давності.   

ПЕРЕХОВУЄТЬСЯ  
ВІД СЛІДСТВА

Станом на 2010 рік, 
коли розпочався проєкт, 
засновником ПП "Ремер-
центр" була компанія 
Руслана Тарпана "Інкор 
груп". Публічно Тарпан ні-
коли не заперечував свою 
причетність до проєкту. 
Але суд по ньому так і не 
розпочався. З 2017 року 

він перебуває в розшуку. 
У 2021 році НАБУ подало 
Руслана Тарпана також у 
міжнародний розшук. За 
інформацією відкритих 
джерел, він міг перехо-
вуватись у рф, а пізніше - 
в Арабських Еміратах. 

В Одесу Тарпан активно 
ніс "руський мир". Cаме 
він, за погодження місце-
вої влади, встановив у місті 
вже демонтований пам'ят-
ник імператриці Катерині. 
В 2006 році він був обра-
ний до Одеської міської 
ради від проросійського 
Блоку Наталії Вітренко "На-
родна опозиція". В 2024 
році Тарпан отримав ще 
одну підозру - в держав-
ній зраді. За інформаці-
єю одеської прокуратури, 
ексдепутат співпрацював 
з представниками феде-
ральної служби охорони 
рф.

(НЕ)ПОТРІБНИЙ 
ГЛИБОКОВОДНИЙ ВИПУСК 

У ТАКОМУ СТАНІ

Наразі мільйони з бю-
джету витрачені, суд три-
ває, Руслан Тарпан пе-
реховується, а проєкт на 
повнуитак і не працює. 
Але чи потрібен він у тако-
му вигляді місту?

На думку еколога Вла-
дислава Балінського, тоді, 
коли розпочинався про-
єкт, треба було, в першу 
чергу, вкладатися в пере-
оснащення СБО "Північ-
на". Крім цього, так званий 
глибоководний випуск не 

є глибоководним. Еколог 
зазначає, що, окрім за-
бруднення, зливати стоки в 
Одеську затоку небезпеч-
но ще й через процес оп-
ріснення, який, зокрема, 
фіксували в Чорному морі 
після підриву Каховської 
греблі. Попри це "Глибоко-
водний випуск" запустили 
на початку повномасш-
табної агресії. 

" Останнім часом 
використання Хад-

жибейського лиману як 
басейну для стоків СБО 
"Північна" призвела до 
значного погіршення його 
стану з екологічної точки 
зору. Але це дало можли-
вість наповнювати Хаджи-
бейський лиман, бо вже 
природних джерел пріс-
ної води майже не було", - 
розповідає Владислав Ба-
лінський.

При цьому скиди води 
в Хаджибейський лиман 
руйнують дамбу, в разі 
прориву якої під затоплен-
ням може опинитись тери-
торія площею у 2,3 тис. га. 
Тож на підтримку гідроспо-
руди регулярно витрачають 
мільйони з бюджету. Лише 
за час повномасштабної 
війни управління капіталь-
ного будівництва Одеської 
міської ради провело дві 
закупівлі на загальну суму 
майже 125 млн бюджетних 
грн для першочергових за-
ходів з капремонту дамби 

Таким чином, вартість 
"Глибоководного випуску" 
для платників податків - це 
навіть не витрачені на про-
єкт декілька сотень мільйо-
нів. Вона значно вища. До 
неї треба додавати міль-
йони, направлені на ла-
тання дамби. Й ще велике 
питання: чи зможе прокла-
дена труба вирішити всі ці 
екологічні задачі, про які 
колись голосно говорили 
автори проєкту.    

Повний текст розсліду-
вання, а також його відео-
версія за посиланням:

Що не кожного року влітку Одеса стикається з неприємним запахом у місті. Регулярно екологи фіксують забруднення Чорного моря та 
Хаджибейського лиману. А про ризики прориву Хаджибейської дамби, що може призвести до техногенної катастрофи, певно, чули всі 
одесити. Усі ці проблеми пов'язує один довготривалий проєкт - "Глибоководний випуск", який від самого початку супроводжували гучні 
скандали. Декілька місяців тому суд виправдав тих, хто був причетний до будівництва випуску, окрім головного підрядника. Він багато років 
у розшуку й переховується від слідства. Сам проєкт, схоже, запустили на початку великої війни. Хоча тоді ще тривав судовий розгляд. При 
цьому велике питання, чи вирішить "Глибоководний випуск" екологічні проблеми нашого регіону. Центр публічних розслідувань досліджував 
історію проєкта "Глибоководний випуск".
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РАДИ, ЩО ЗНИКАЮТЬ:  
СКІЛЬКИ ДЕПУТАТІВ ЗАЛИШАЄТЬСЯ У ХЕРСОНСЬКІЙ МІСЬКІЙ РАДІ

Фактично понад два роки 
Херсонська міська рада 
як колективний представ-
ницький орган припинила 
свою діяльність. Депутат-
ський корпус не склика-
ється на засідання, й після 
деокупації міста всі функ-
ції місцевого самовряду-
вання в Херсоні виконує 
очільник міської військової 
адміністрації. 

19 вересня 2022 року 
президент України утворив 
Херсонську міську військо-
ву адміністрацію. Началь-
ницею адміністрації ста-
ла секретар Херсонської 
міської ради Галина Луго-
ва. 

3 листопада 2022 року, 
напередодні звільнення 
Херсона, Верховна Рада 
України своєю постано-
вою №2706-IX передала 
начальниці Херсонської 
міської військової адміні-
страції повноваження Хер-
сонської  міської ради, її 
виконавчого комітету та 
Херсонського міського го-
лови.

2 березня 2023 року пре-
зидент України Володимир 
Зеленський своїм рішен-
ням замінив на посаді на-
чальниці ХМВА секретаря 
Херсонської міської ради 
Галину Лугову на військо-
вого прокурора Романа 
Мрочка. 

Через три з половиною 
місяці, 12 червня 2023 року, 
Галину Лугову з посади се-
кретаря Херсонської місь-
кої ради звільнили розпоря-
дженням Романа Мрочка, 
де зазначалося, що "у пе-
ріод дії воєнного стану в 
Україні та 30 днів після його 
припинення чи скасуван-

ня... потреба у здійсненні 
повноважень за посадою 
секретаря Херсонської 
міської ради... відсутня, 
вважаючи це обставиною, 
що унеможливлює пере-
бування на службі секре-
таря ради". 

Із цього моменту місце-
ве самоврядування в Хер-
соні, яке представляють 

обрані депутати,  починає 
стрімко втрачати у кілько-
сті депутатів та активності 
їхньої участі у політичному 
та громадському житті мі-
ста. Як наслідок, почина-
ється процес достроково-
го складання депутатами 
своїх повноважень.

Хто з депутатів  
склав повноваження

У 2020 році до Херсон-
ської міської ради було 
обрано 54 депутати. Об-
ранці утворили п'ять фрак-
цій: "Партія Ігоря Колихаєва 
"Нам тут жити" - 17 депута-

тів, "ОПЗЖ" - 11, "Слуга на-
роду" - 10, "Блок Володи-
мира Сальдо" - дев'ятеро, 
"Європейська солідар-
ність" - семеро. 

Згідно з даними сайту 
міської ради, станом на 19 
вересня 2024 року 19 депу-
татів Херсонської міської 
ради позбулися мандатів: 
або склали повноважен-
ня за власним бажанням, 
або їх було припинено до-
строково.

За особистою заявою 
припинено повноваження 
17 депутатів. З них у 2021 
році заяву про складання 
мандату написала одна 
депутатка, у 2023-му - п'яте-
ро депутатів, а у 2024-му -  
вже 11 обранців. 

Із фракції "Партія Ігоря 
Колихаєва "Нам тут жити" 
склали повноваження п'я-
теро депутатів: Юрій Рож-
ков (повноваження при-
пинено 5 березня 2024 
року), Андрій Дмитрієв (12 
березня 2024 року), Мико-
ла Дмитрієв (20 березня 
2024 року), Євген Троцький 
(21 травня 2024 року), Іван 
Бебко (11 вересня 2024 
року).

Ще п'ятеро депутатів, які 
обирались від забороне-
ної партії "ОПЗЖ", написа-
ли заяви про припинення 
повноважень: Олена Брес-
лавець (17 грудня 2021 
року), Наталія Устинова 
(23 серпня 2023 року), Ті-
гран Мкртчян (22 березня 
2024 року), Олена Мазур 
та Антон Хмаро (3 липня 

2024 року).

За власним бажанням 
також склали мандати 
три депутати від фракції 
забороненої партії "Блок 
Володимира Сальдо": Ігор 
Пастух та Ольга Вино-
градова (27 вересня 2023 
року),  Ірина Ценкер (11 
вересня 2024 року).

Фракція "Слуга народу" 
втратила двох депутаток: 
Олену Матвієць (18 верес-
ня 2023 року) та Оксану 
Матусевич (29 лютого 2024 
року).

Від фракції "Європей-
ська солідарність" склали 
мандати двоє обранців: 
Оксана Пастух (27 верес-
ня 2023 року) та Віталій Йо-
сипенко (21 травня 2024 
року).

Двоє депутатів міської 
ради були достроково поз-
бавлені мандатів за рішен-
ням суду, якими їх було 
визнано винними у дер-
жавній зраді за ст.111 Кри-
мінального Кодексу Укра-
їни: Володимир Сальдо та 
Ігор Семенчев-старший 
("Блок Володимира Саль-
до"). 

Оскільки Херсонська 
міська виборча комісія на 
цей момент не працює, то 
процес заміщення нових 
депутатів замість тих, хто 
вибув, не здійснюється. А 
склад міської ради наразі 
налічує 35 депутатів.

Варто додати, що ще 
шестеро чинних депутатів 
міської ради Херсона пе-

ребувають під слідством. 

Четверо отримали 
офіційні підозри у дер-
жавній зраді: Ігор Жит-
ченко ("ОПЗЖ"), Ігор Се-
менчев-молодший ("Блок 
Володимира Сальдо"), 
Альона Ротова ("ОПЗЖ") 
та Ілля Карамаліков ("Нам 
тут жити"). З них лише Ілля 
Карамаліков з 2022 року 
перебуває у СІЗО.

Як повідомляють ЗМІ, 
підозру у зловживанні вла-
дою у березні 2024 року 
отримав депутат Юрій По-
путько ("Слуга народу"), а 
Роман Підперигора ("Блок 
Володимира Сальдо") пе-
ребуває під слідством ще 
з 2017 року за підозрою в 
отриманні хабара.

За даними наших влас-
них джерел та інформації, 
оприлюдненої в інших ЗМІ 
та соцмережах, можна 
констатувати, що, ймо-
вірно, більш ніж половина 
чинних депутатів знаходить-
ся поза межами Херсона: 
є депутати, які перебува-
ють у лавах Сил Оборони 
України, деякі виїхали за 
межі країни або в інші мі-
ста України, окремі - пе-
ребувають на тимчасово 
окупованій території. А 
масове складання повно-
важень депутатами про-
тягом 2023-2024 років має 
під собою декілька підстав: 
обранці не розуміють, як 
їм виконувати свої пов-
новаження, коли в місті є 
військова адміністрація, а 
взаємодія депутатського 
корпусу та військової адмі-
ністрації не налагоджена. 
Інші хочуть мати легальну 
підставу для виїзду за кор-
дон до рідних чи близьких, 
а деякі зокрема й ухиляти-
ся від можливих зустрічей 
та питань від правоохорон-
них органів України щодо 
своєї діяльності.

З початком повномасштабного вторгнення у лютому 2022 року Херсонська міська рада не проводить свої пленарні засідання та не функ-
ціонує "за призначенням". У вересні 2022 року була створена Херсонська міська військова адміністрація, очільнику якої в листопаді 2022 року 
Верховна Рада надала повноваження Херсонської міської ради, міського голови та виконавчого комітету. Експерти всеукраїнської громад-
ської кампанії "Атестація депутатів місцевих рад" порахували, скільки депутатів наразі залишається де-юре у складі Херсонської міської 
ради.
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ЯК ВІДНОВИТИ ВТРАЧЕНІ ДОКУМЕНТИ

Як відновити паспорт 
громадянина України

Потрібно звернутися до 
однієї з установ:

• підрозділу Державної 
міграційної служби 
України (ДМС);

• центру надання адмі-
ністративних послуг 
(ЦНАП);

• центру обслуговуван-
ня "Паспортний сервіс" 
(ДП "Документ").

Необхідно надати на-
ступні документи:

1. заяву встановленого 
МВС зразка про втра-
ту або викрадення 
паспорта зразка 1994 
року;

2. витяг із Єдиного реє-
стру досудових розслі-
дувань (якщо паспорт 
викрадено на території 
України);

3. документи, які містять 
змінну інформацію 
(місце проживання, 
шлюб, народження ді-
тей, ідентифікаційний 
номер тощо);

4. документ про сплату 
адміністративного збо-
ру або оригінал доку-
мента про звільнення 
від його сплати.

Звернутися потрібно 
особисто, якщо вам біль-
ше 14 років. За загальним 
правилом термін розгляду 
заяви - до 20 днів.

Оформити новий 
паспортний документ 
можна за місцем звер-
нення, але у тих насе-
лених пунктах, які знахо-
дяться на підконтрольних 
Україні територіях. У разі 
якщо втрачено ID-карт-
ку, за оформленням но-
вої можна звернутися до 
будь-якого підрозділу ДМС. 
Якщо потрібно оформи-
ти паспорт громадяни-
на України за кордоном, 
звертайтеся до уповнова-

жених підрозділів ДП "Доку-
мент" за кордоном.

При втраті паспорта гро-
мадянина України можна 
користуватися мобільним 
застосунком "Дія". Паспорт 
громадянина України  
у формі картки, що містить 
безконтактний електро-
нний носій (ID-картка), 
та паспорт громадянина 
України для виїзду за кор-
дон, які сформовані у "Дії", 
мають таку ж юридичну 
силу, що й звичайні.

Як відновити свідоцтво 
про народження

Якщо оригінал свідоцтва 
про народження вкраде-
но, загублено, пошкод-
жено чи знищено, є мож-
ливість повторної видачі 
документа.

Потрібно звернутися до 
однієї з установ:

• Відділу державної реє-
страції актів цивільного 
стану (ДРАЦС);

• Дипломатичного пред-
ставництва України;

• Консульської установи 
України.

Необхідно надати на-

ступні документи:

1. заяву на відновлення 
свідоцтва;

2. паспорти батьків, де є 
відмітка про дитину;

3. документ, що підтвер-
джує факт батьківства, 
або паспорт особи, 
що звертається для від-
новлення свідоцтва;

4. квитанцію про сплату 
державного мита.

Дублікат свідоцтва про 
народження можна також 
замовити на порталі "Дія" 
за таким алгоритмом:

1. авторизуватися на 
порталі "Дія" через 
електронний підпис;

2. у вкладці "Послуги" пе-
рейти до меню "Довід-
ки та витяги";

3. обрати тип свідоцтва 
та заповнити онлайн 
форму;

4. вибрати зручний спо-
сіб отримання свідо-
цтва (у відділі ДРАЦС чи 
кур'єром);

5. здійснити оплату по-
слуг.

Якщо копію свідоцтва 
про народження з відділу 
ДРАЦС, розташованого 
на окупованій території, 
отримати не вдається або 
немає запису про ре-
єстрацію народження, 
необхідно звертатися до 
суду. 

Доказами при зверненні 
можуть бути копія лікар-
ського свідоцтва про на-
родження та покази свід-
ків.

Як відновити документи 
на право власності

У практиці Громадсько-
го центру правосуддя зу-
стрічаються запити щодо 
відновлення знищених, 
пошкоджених чи втраче-
них документів на право 
власності, які необхідні для 
отримання компенсації 
від держави за зруйнова-
не житло. У випадку втрати 
таких документів видається 
дублікат втраченого або 
пошкодженого докумен-
та, який має таку ж юри-
дичну силу, що й оригінал.

1) Право власності 
оформлене до 2003 року -  
потрібно звернутися до 
нотаріуса, який видав цей 

документ, нотаріального 
архіву, посадової особи 
органу місцевого само-
врядування або ЦНАП.

2) Право власності 
оформлене після 2003 
року - інформацію про 
право власності можна 
отримати з Державного 
реєстру речових прав на 
нерухоме майно само-
стійно, через нотаріуса 
або ЦНАП.

3) Право власності не 
оформлено або немає 
можливості отримати ду-
блікати правовстановлю-
ючих документів - необхід-
но звернутися до суду для 
встановлення права влас-
ності на нерухомість.

Більше про діяль-
ність Громадського 
центру правосуддя 
в м. Татарбунари за 
посиланням:

Більше правових 
консультацій на сайті 
Одеської обласної 
організації Всеукраїнської 
громадської організації 
"Комітет виборців України" 
за посиланням:

В умовах війни та воєнного стану втрачені документи можна відновити через звернення до профільних установ або в судовому порядку, 
навіть якщо вони були видані на тимчасово окупованій території. При втраті деяких документів можна користуватися мобільним застосунком 
"Дія". Найбільше запитів надходить щодо відновлення паспорта громадянина України, свідоцтва про народження та документів на право 
власності. Представники Громадського центру правосуддя підготували правову консультацію, у якій покроково розглянули процедури 
відновлення цих документів.

Громадський центр правосуддя в м. Татарбунари працює як мультифунціональний хаб, який впроваджує людиноорієнтований підхід на місцевому рівні та 
допомагає громадам впоратися з правовими, безпековими та гуманітарними викликами, пов'язаними з військовою агресією рф проти України. Проєкт "Розбудова 
Громадського центру правосуддя в м. Татарбунари в умовах війни/післявоєнного відновлення" впроваджується Одеською обласною організацією ВГО "Комітет 
виборців України" за підтримки американського народу, наданої через Агентство США з міжнародного розвитку (USAID) в рамках Програми "Справедливість для 
всіх".

Ця публікація здійснена за підтримки американського народу, наданої через Агентство США з міжнародного розвитку (USAID) в межах Програми "Справедливість 
для всіх". Погляди авторів, викладені у цьому виданні, не обов'язково відображають погляди Агентства США з міжнародного розвитку або уряду Сполучених Штатів 
Америки.
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Формат роботи Центру 
правосуддя дозволив не 
дублювати наявні послуги в 
громаді, а зробити їх більш 
доступними, ефективни-
ми та сталими через влас-
ні інструменти.

Всього за період з 1 
серпня 2023 року по 31 
серпня 2024 року (13 мі-
сяців) послугами Центру 
скористалися 1972 клієнти, 
які були обліковані згідно 
зі стандартами Громад-
ського центру правосуддя 
(понад 82% з них - пред-
ставники вразливих груп). 
У 2022 році Громадський 
центр правосуддя відкрив 
у співпраці з місцевою 
владою своє представни-
цтво у Ренійській громаді, 
у 2023 році - точку досту-
пу в Саратській громаді. 
Протягом звітного періоду 
на ці два структурні підроз-
діли припало близько 17% 
наданих послуг. Близько 
38% послуг Центру скла-
ла безоплатна правова 
допомога як в офісі, так 
і під час виїздних прийо-
мів у сільських населених 
пунктах. Близько 12% по-
слуг склала психосоціаль-
на підтримка, найбільше 
клієнтів (близько 46%) ско-
ристалися навчальною й 
інформаційною підтрим-
кою Центру.

Громадський центр 
правосуддя впроваджує у 
своїй діяльності підхід лю-
диноорієнтованого пра-
восуддя, який передбачає 
розуміння потреб людей у 
правосудді та розроблен-
ня рішень для задоволен-

ня цих потреб у співпраці 
з різними державними та 
недержавними суб'єкта-
ми. Такий підхід широко 
застосовувався Центром 
при виїздах до сільських на-
селених пунктів. Так, з 21 по 
23 лютого 2024 року пред-
ставники Центру спільно з 
фахівцями бюро правни-
чої допомоги та відділення 
поліції побували у трьох 
старостинських округах 
Татарбунарської грома-
ди. За ці три дні безоплатні 
правові консультації отри-
мали 28 сільських жителів, 
деякі з яких скористалися 
гуманітарною підтримкою 
від партнерів центру. Для 
працівників старостату 
провели два практичних 
тренінги з безпечного по-
водження з розглядом по-
крокових алгоритмів дій 
для найбільш поширених 

безпекових загроз. Під час 
виїзду 23 лютого з акти-
вістами громади пройшла 
неформальна зустріч діль-
ничної офіцерки поліції, на 
якій обговорили співпрацю 
щодо дотримання сані-
тарних вимог та боротьбу з 
незаконними звалищами.

Громадський центр пра-
восуддя допоміг гумані-
тарному волонтерському 
хабу в Татарбунарській 
громаді впорядкувати свої 
внутрішні процедури та 
налагодити співпрацю із 
зовнішніми суб'єктами. 
Через навчальну програму 
волонтери покращили свої 
знання та навички щодо 
управління та координації 
волонтерських спільнот, а 
також співпраці з держав-
ними й недержавними 
організаціями. Потім роз-

робили й затвердили про-
токол координації волон-
терів гуманітарного хабу, 
який впорядкував реєстр 
волонтерів і запровадив 
періодичне звітування.

Один з пріоритетних на-
прямків роботи Центру - 
підтримка безпекової іні-
ціативи "сусідська варта", 
скерованої на самоорга-
нізацію жителів мікрора-
йону/села для допомоги 
органам правопорядку та 
комунальним установам 
із благоустрою в умовах 
воєнного стану. Групи "су-
сідської варти" наприкінці 
2022 року формалізува-
ли співпрацю з органами 
безпеки та правопорядку 
й узгодили базовий про-
токол співпраці. 31 травня 
між "сусідською вартою", 
поліцейськими та пред-

ставниками місцевого са-
моврядування було підпи-
сано додатковий протокол 
координації спільної діяль-
ності на рівні старостатів 
Татарбунарської громади.

Протягом січня-червня 
для медичних працівників 
навчальних закладів Са-
ратської громади Громад-
ський центр правосуддя 
спільно з органами ДСНС 
провів комплексне прак-
тичне навчання з домедич-
ної допомоги в умовах во-
єнного стану. Всього для 
освітян провели п'ять тре-
нінгів згідно з програмою, 
затвердженою управлін-
ням освіти, сім'ї, молоді та 
спорту Саратської селищ-
ної ради та Громадським 
центром правосуддя. Ме-
дики шкіл і дитячих садоч-
ків, у переважній більшості 
жінки, отримали теоретич-
ні й практичні знання з так-
тичної медицини. Зокрема 
навчилися користуватися 
турнікетами, зупиняти кри-
тичну кровотечу та евакуйо-
вувати поранених, а також 
відпрацювали покрокові 
алгоритми реагування при 
виникненні надзвичайних 
ситуацій в освітніх закла-
дах. На завершальному 
тренінгу, який відбувся 11 
червня, учасниці й учас-
ники навчання успішно 
склали тестові завдання 
та отримали сертифікати. 
Розроблена та апробова-
на програма підготовки 
освітян буде використана 
Центром для впроваджен-
ня в інших громадах, зо-
крема в Татарбунарській 
громаді.

Громадський центр правосуддя, який працює в м. Татарбунари як мультифункціональний правовий хаб понад п'ять років, підсумував 
черговий етап розвитку. Останнім часом діяльність Центру була спрямована на забезпечення оперативного реагування в громадах на 
правові, безпекові та гуманітарні виклики, пов'язані з військовою агресією рф. Окрім сервісної правової, психосоціальної та навчальної 
підтримки жителів фахівці Громадського центру правосуддя допомагають втілювати довготривалі програми підтримки в цільових 
громадах. Такими напрямками, зокрема, стала організаційна підтримка волонтерського хабу та ради ВПО, а також розвиток ініціатив  
із "сусідської варти" та безпеки навчальних закладів.

ГРОМАДСЬКИЙ ЦЕНТР ПРАВОСУДДЯ  
ПІДСУМУВАВ ЧЕРГОВИЙ ЕТАП ДІЯЛЬНОСТІ

Громадський центр правосуддя в м. Татарбунари працює як мультифунціональний хаб, який впроваджує людиноорієнтований підхід на місцевому рівні та 
допомагає громадам впоратися з правовими, безпековими та гуманітарними викликами, пов'язаними з військовою агресією рф проти України.

Проєкт "Розбудова Громадського центру правосуддя в м. Татарбунари в умовах війни/післявоєнного відновлення" впроваджується Одеською обласною 
організацією ВГО "Комітет виборців України" за підтримки американського народу, наданої через Агентство США з міжнародного розвитку (USAID) в рамках 
Програми "Справедливість для всіх".
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Як свідчать дані, отримані 
від 10 громад Луганської й 
Донецької областей, воєн-
ний стан очікувано усклад-
нив управління бюджетами 
громад, що перебувають 
у тимчасовій окупації. При 
цьому зміни в законодав-
стві були фрагментарни-
ми та не повністю адап-
тованими до нових умов, 
а це викликало додаткові 
труднощі в забезпеченні 
ефективності та прозоро-
сті бюджетних процесів. 
Зокрема, в умовах тимча-
сової окупації використову-
ються різні системи управ-
ління громадами (орган 
місцевого самоврядуван-
ня, військова адміністрація, 
військово-цивільна адміні-
страція) та їхні комбінації, 
а це призводить до усклад-
нення розуміння процесів 
та рівнів відповідальності, 
плутанини серед праців-
ників органів влади та гро-
мадськості.

" Під час роботи ми 
зіштовхнулися з тим, 

що, попри готовність пі-
лотних громад відповідати 
на інформаційні запити, 
рівень прозорості органів 
управління залишається 
недостатнім. Хоча вони 
демонструють відповідаль-
ний підхід і забезпечують 
інформування в умовах 
воєнного стану, не всі від-
повіді є повними та деталі-
зованими. Водночас, через 
війну, громадський кон-
троль за бюджетними про-
цесами у громадах, що 
перебувають у тимчасовій 
окупації, практично відсут-
ній через розпорошеність 

населення та складнощі 
в організації комунікації. 
Все це сукупно посилює 
непрозорість бюджетного 
процесу та може призве-
сти до прийняття одноосіб-
них рішень без врахування 
думки громади. А, отже, 
необхідно вдосконалити 
комунікаційні процеси, 
підвищити якість інфор-
мації, яка надається на 
запити, і, звісно, уніфікува-
ти систему управління для 
всіх тимчасово окупованих 
громад на законодавчо-
му рівні, щоб забезпечити 
вищий рівень прозорості 
та довіри з боку громад-
ськості", - розповіла про-
відна експертка проєкту 
Олена Ніжельська.

Загальний обсяг доходів 
пілотних громад з 2021 по 
2023 рік зменшився май-
же на 50%, що є очікува-
ним наслідком тимчасової 
окупації та втрати доступу 
до територій. Крім того, за 
даними експертів, відбу-
лися суттєві зміни в струк-
турі доходів: у 2021 році 
основну частину доходів 
(57%) становили податко-
ві надходження, а вже у 
2023 році вона знизилася 
до 36% через перенаправ-
лення "військового ПДФО" 
на центральний рівень. 
Торік додаткова дотація з 
державного бюджету міс-
цевим бюджетам на здійс-
нення повноважень органів 
місцевого самоврядуван-
ня на деокупованих, тимча-
сово окупованих та інших 
територіях України, що за-
знали негативного впливу 
у зв'язку з повномасштаб-

ною збройною агресією 
російської федерації, ста-
ла важливим джерелом 
фінансування для пілотних 
громад. Найбільшу дота-
цію в абсолютних цифрах 
отримала Маріупольська 
громада - 1998,67 млн грн. 
Це пояснюється великою 
кількістю населення та 
значними втратами внаслі-
док війни. При перерахун-
ку дотації на одного меш-
канця найвищий показник 
також зафіксовано у Ма-
ріупольській громаді (4527 
грн на особу), а найниж-
чий - у Кремінській (163 грн 
на особу).

"Це свідчить про значну 
диспропорцію у розподілі 
державної допомоги між 
громадами, де великі мі-
ста, що зазнали сильного 
впливу війни, отримують 
більшу фінансову підтрим-
ку. Саме тому важливо по-
стійно здійснювати оцінку 
потреб громади при пла-
нуванні переліку та обсягу 
послуг та формуванні бю-
джету. Це дозволить більш 
точно визначати пріори-
тетні напрямки фінансу-
вання, уникати надмірних 
витрат та забезпечувати 
ефективний розподіл ре-
сурсів відповідно до ре-
альних потреб населення 
в умовах тимчасової оку-
пації", - рекомендують екс-
перти проєкту.

У межах проєкту також 
проаналізували витрати в 
пілотних громадах: з'ясу-
валося, що значна части-
на коштів була скерована 
на різноманітну допомогу 

внутрішньо переміщеним 
особам, засобам захи-
сту співробітників органів 
управління (каски, бро-
нежилети тощо), а ча-
стина громад здійснила 
закупівлю вартісної техні-
ки, наприклад, вантаж-
них кранів, екскаваторів, 
навантажувачів тощо. На 
думку експертів, закупівля 
дорогої техніки в умовах, 
коли громада перебуває 
під тимчасовою окупацією 
і доступ до території обме-
жений або неможливий, 
викликає серйозні питання 
щодо доцільності таких ви-
трат.

"Основна проблема по-
лягає в тому, що техніка, 
придбана в цих умовах, 
може не бути доставлена 
або використана на тери-
торії громади через тимча-
сову окупацію. Це створює 
питання щодо її зберігання 
та безпеки до моменту де-
окупації. Крім того, в умо-
вах тимчасової окупації 
громада може мати більш 
нагальні потреби, такі як гу-
манітарна допомога, ме-
дикаменти, продовольство 
або засоби для підтримки 
мобільності адміністрацій 
і надання послуг населен-
ню. Проте, з іншого боку, 
закупівля техніки може 
розглядатися як стратегіч-
на інвестиція, спрямована 
на відновлення громади 
після деокупації. У такому 
випадку рішення може 
бути обґрунтованим, якщо 
є чітке розуміння, як і коли 
техніка буде використана 
після повернення контро-
лю над територією", - вва-
жають фахівці проєкту 
"Бюджети в екзилі".

Серед рекомендацій 
громадам, які перебува-
ють у тимчасовій окупації 
або ж були окуповані, осо-
блива увага звертається на 
забезпечення прозорості 
бюджетного процесу:

" Як бачимо з отрима-
них даних, з одного 

боку, процеси управління 
такими громадами з боку 
держави досі не врегу-
льовані, і тому часом це 
виглядає, як заплутаний 
клубок, у якому склад-
но знайти відповідальних.  
З іншого боку, громад-
ським активістам дуже 

непросто контролюва-
ти й моніторити про-
цеси управління гро-
мадами та розподілу 
бюджетних коштів. А тому 
органам управління не-
обхідно відкрито кому-
нікувати з громадою всі 
процеси, і особливо - бю-
джетні. Пояснювати потре-
би у здійсненні вартісних 
закупівель, активно залуча-
ти громадськість до обго-
ворення подібних рішень, 
регулярно публікувати де-
тальну інформацію про 
доходи та витрати громад. 
На нашу думку, потрібно 
максимально посилити 
комунікацію з жителями, 
особливо в умовах воєн-
ного стану, наприклад, че-
рез відкриті заходи з вико-
ристанням дистанційних 
платформ, щоб постійно 
підтримувати зв'язок з гро-
мадою незалежно від міс-
цезнаходження її членів.  
Це зробить спільноту гро-
мади дійсно згуртованою, 
здатною відповідати на ви-
клики й бути готовою, коли 
це стане можливо, включи-
тися максимально потуж-
но у процеси відновлення, 
відбудови після деокупації", 
- переконаний координа-
тор Партнерства Анатолій 
Бойко.

У процесі реалізації 
проєкту "Бюджети в екзилі" 
були проаналізовані бю-
джетні процеси в 10 пілот-
них громадах Луганської 
та Донецької областей. 
Метою проєкту було оці-
нити прозорість та ефек-
тивність бюджетних про-
цесів в умовах тимчасової 
окупації пілотних громад, 
виявити основні виклики та 
розробити рекомендації 
для покращення процесів 
управління бюджетами та 
збереження інструментів 
партисипативної демо-
кратії в умовах воєнного 
стану.

Матеріал підготовлено за 
підтримки Міжнародного 
фонду "Відродження". Ма-
теріал представляє пози-
цію авторів і не обов'язково 
відображає позицію Між-
народного фонду "Відро-
дження".

Створення військових адміністрацій у громадах привело до зміщення центрів прийняття рішень, а це, у свою чергу, ускладнило демократичні 
процеси та погіршило можливість громадян брати участь у бюджетному процесі. Про це свідчать дані аналітичного звіту, який підготували 
експерти проєкту "Бюджети в екзилі", що реалізується спільно Громадським Партнерством "За прозорі місцеві бюджети!" та громадською 
організацією "Кризовий медіа-центр "Сіверський Донець".

В УМОВАХ ТИМЧАСОВОЇ ОКУПАЦІЇ ГРОМАДАМ ОСОБЛИВО ВАЖЛИВО 
ДОЛУЧАТИ ЖИТЕЛІВ ДО УЧАСТІ В БЮДЖЕТНОМУ ПРОЦЕСІ

РЕКОМЕНДАЦІЇ ЕКСПЕРТІВ ПРОЄКТУ "БЮДЖЕТИ В ЕКЗИЛІ"
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РОЗПОЧАЛОСЯ СТАРТОВЕ ОЦІНЮВАННЯ  
РІВНЯ ПРОЗОРОСТІ БЮДЖЕТНОГО ПРОЦЕСУ  
У ГРОМАДАХ-ПАРТНЕРКАХ ПРОГРАМИ USAID DOBRE

У межах проєкту ці те-
риторіальні громади про-
йдуть оцінювання прозоро-
сті місцевих бюджетів  за 
унікальною інноваційною 
методологією, яка врахо-
вує як чинне національне 
законодавство, так і визна-
ні міжнародні стандарти 
забезпечення прозорості 
публічних фінансів. Під час 
оцінювання всі п'ять ста-
дій бюджетного процесу 
у територіальних грома-
дах перевіряються за по-
над 170 індикаторами на 
відповідність принципам 
прозорості, залучення гро-
мадян та інновативності.

Механізм застосуван-
ня методології передба-
чає здійснення експерта-
ми Партнерства спільно  
з представниками фінан-
сових органів територіаль-
них громад оцінювання та 
розробку на основі його 
результатів планів підви-
щення прозорості бю-
джетного процесу в тери-
торіальній громаді. Крім 
того, територіальні грома-
ди матимуть консульта-
ційну підтримку експертів 
Партнерства для старту 
впровадження цих планів.

" Оцінювання рівня 
прозорості бюджет-

ного процесу позиціо-
нується не як інструмент 
критики, а як джерело 
інформації для власно-
го самовдосконалення, 
можливість розширити 
взаєморозуміння з гро-

мадянами та, в результа-
ті, впроваджувати в життя 
справедливі рішення. Ме-
тодологія, за якою здійс-
нюється оцінка, не має 
аналогів в українській оці-
ночній практиці та фак-
тично виступає інструмен-
том просування "ідеальної 
картини" прозорості міс-
цевих бюджетів у май-
бутньому", - пояснив ко-
ординатор Партнерства 
Анатолій Бойко.

За результатами оціню-
вання територіальна гро-
мада отримує певну кіль-
кість балів, і з оцінок усіх 
територіальних громад та-

кож складається рейтинг 
бюджетної прозорості, 
який дає можливість те-
риторіальним громадам 
порівняти свої результати  
з результатами інших. 

Це вже IV національна 
хвиля оцінювання рівня 
прозорості бюджетного 
процесу, що проводиться 
експертами Партнерства 
за підтримки програми 
USAID DOBRE. Попередні 
три хвилі були проведені 
у 2018, 2019 та 2021 ро-
ках і охопили понад 100 
територіальних громад  
у 15 областях України. 

З описом проєкту та де-
тальними результатами 
оцінювання можна озна-
йомитися на сайті Гро-
мадського Партнерства 
"За прозорі місцеві бю-
джети!":

Проєкт "Протидія ко-
рупції та впровадження 
доброчесності в терито-
ріальних громадах" ор-
ганізовано Громадським 
Партнерством "За прозорі 
місцеві бюджети!" спіль-
но з ГО "Центр політичних 
студій" в межах Програми 
"Децентралізація прино-
сить кращі результати та 
ефективність" (DOBRE).

Програма USAID "Де-
централізація прино-
сить кращі результати та 
ефективність" (DOBRE) 
– це дев'ятирічна програ-
ма, що виконується Гло-
бал Ком'юнітіз (Global 
Communities) та фінан-
сується Агентством США 
з міжнародного розвитку 
(USAID). Програма DOBRE 
тісно співпрацює зі 100 те-
риторіальними громада-
ми (ТГ) у десяти областях 
України, щоб допомогти 
їм реалізувати переваги 
та справитися із викли-
ками, які приносить де-
централізація. Програма 
DOBRE надає технічну та 
матеріальну підтримку ТГ 
задля допомоги їм здійс-
нювати урядування відкри-
то та підзвітно; відповідати 
на потреби громадян; 
підтримувати активну за-
лученість громадян до 
прийняття рішень та виро-
блення політик.

У 51 територіальній громаді, що є партнерками Програми USAID DOBRE, експерти проєкту "Протидія корупції та впровадження доброчесності 
в територіальних громадах" розпочали процес оцінювання рівня прозорості бюджетного процесу. Стартову діагностику проводять фахівці 
Громадського Партнерства "За прозорі місцеві бюджети!" спільно з ГО "Центр політичних студій". 


